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Раздел 1 (задания по аудированию) 

НОМЕР КИМ Вы услышите четыре коротких текста, обозначенных буквами А, В, С, D. 

письменная часть 

Инструкция по выполнению работы 
Письменная часть экзаменационной работы по английскому языку 

состоит из четырёх разделов, включающих в себя 35 заданий. 
На выполнение заданий письменной части экзаменационной работы 

отводится 2 часа (120 минут). 
В разделе 1 (задания по аудироватпо) предлагается прослушать несколько 

текстов и выполнить 11 заданий на понимание прослушанных текстов. 

Рекомендуемое время на вьшолнение заданий данного раздела - 30 минут. 
Раздел 2 (задания по чтетпо) содержит 8 заданий на понимание 

прочитанных текстов. Рекомендуемое время на выполнение заданий 

раздела - 30 минут. 
Раздел 3 (задания по грамматике и лексике) состоит из 15 заданий. 

Рекомендуемое время на выполнение заданий раздела - 30 минут. 
Ответы к заданиям 5 и 12 записываются в виде последовательности 

цифр. Эту последовательность цифр запишите в поле ответа в тексте работы, 
а затем перенесите в бланк ответов № 1. 

Ответы к заданиям 1-4 и 13-19 записываются в виде одной цифры, 
которая соответствует номеру правильного ответа. Эту цифру запишите 
в поле ответа в тексте работы, а затем перенесите в бланк ответов № 1. 

Ответы к заданиям 6-11 записываются в виде одного слова, а к заданиям 
20-34 - в виде одного или нескольких слов. Ответ запишите в поле ответа 

в тексте работы, а затем перенесите в бланк ответов № 1. 
В разделе 4 (задание по письму) дано 1 задание, предлагающее 

написать электронное письмо. Задание выполняется на бланке ответов № 2. 
Рекомендуемое время на выполнение задания - 30 минут. 

Все бланки заполняются яркими чёрными чернилами. Допускается 
использование гелевой или капиллярной ручки. 

При выполнении заданий можно пользоваться черновиком. Записи 

в черновике, а также в тексте контрольных измерительных материалов 

не учитываются при оценивании работы. 
Баллы, полученные Вами за выполненные задания, суммируются. 

Постарайтесь выполнить как можно больше заданий и набрать наибольшее 
количество баллов. 

После завершения работы проверьте, чтобы ответ на каждое задание 

в бланках ответов № 1 и № 2 был записан под правильным номером. 

Желаем успеха! 
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В заданиях 1-4 запишите в поле ответа цифру 1, 2 или 3, соответствующую 
выбранному Вами варианту ответа. Вы услышите запись два:ж:ды. 

~ At the end ofthe event, the participants are invited to ... 

1) create а handmade souvenir. 
2) take part in а lottery. 

3) enjoy some cakes and drinks. 

Ответ: D 
[IJ Andrew is calling to find out ... 

1) how long the excursion is going to Ье. 

2) what transport they are going to use . 
3) where the meeting point is. 

Ответ: D 
[IJ What birthday present has Ron bought for his niece? 

1) А board game. 
2) А new taЫet. 

3) А painting set. 

Ответ: D 
~ What musical instrument does Emma play? 

1) The violin. 

2) The guitar. 
3) The drums. 

Ответ: D 
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~ Вы готовите тематическую радиопередачу с высказываниями пяти разных 
людей, обозначенных буквами А, В, С, D, Е. Подберите к ка:ж:дому 

высказыванию соответствующую его содер:ж:анию рубрику из списка 1-6. 
Используйте ка:ж:дую рубрику из списка только один раз. В списке есть одпа 

лишняя vубvика. Вы услышите запись два:ж:ды. 

1. Leam and master 
2. Go outdoors 
3. Choose wisely 
4. Express yourself 
5. Ве the best 
6. Join the show 

Запишите в таблицу выбранные цифры под соответствующими буквами. 

1 Говорящий 1 А В С D Е 
Рубрика 
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Вы помогаете своему другу, юному радио:ж:урналисту, проанализировать 

подготовленное им для передачи интервью. Прослушайте аудиозапись 

интервью и занесите данные в таблицу. Вы мо:ж:ете вписать пе более 

одного слова (без артиклей) из прозвучавшего текста. Числа необходимо 

записывать буквами. Вы услышите запись два:ж:ды. 

~ 1 Age of the respondent ___________ years old 

C2J 1 Regular sports activity 

CIJ 1 Favourite food 

CIJ 1 Country of birth 

D.0J 1 The job he/she would like to do in the future 

По окопчапии выполпепия заданий 1-11 пе забудьше перенести свои 
ответы в БЛАНК ОТВЕТОВ № 1! Запишише ответ справа от номера 
соответствующего задания, пачипая с первой клеточки. При переносе 
ответов па задания 5 и 6-11 цифры или буквы записываются без 
пробелов, запятых и других дополпительпых символов. Каждую цифру 

или букву пишите в отдельной клеточке в соответствии 
с приведёппыми в бланке образцами. 
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Раздел 2 (задания по чтению) 

CJU Вы проводите информационный поиск в ходе выполнения проектной работы. 
Определите, в каком из текстов A-F содер:ж:атся ответы на 

интересующие Вас вопросы 1-7. Один из вопросов останется без ответа. 
Занесите Ваши ответы в таблицу. 

1. What old Irish traditions are still followed? 
2. What vegetaЫes are exported from Ireland to other countries? 
3. What vegetaЫe is very popular in Irish cuisine? 
4. Why were Irish people afraid of wearing green in old times? 
5. What made the Irish town popular? 
6. What is wrong with the stereotype of an Irish person? 
7. How can you keep the talisman effective? 

А. When you think ofthe Irish, you often picture а red-haired person dressed all in 
green. However, it's just а popular myth. It's customary in Ireland to wear green 
clothes only on St. Patrick's Day. Lots of people are tricked Ьу this cliche. In 
fact, originally, the colour associated with Saint Patrick was not green but Ыuе. 

В. In Ireland, the colour green was long considered to bring bad fortune. The 
reason is that, in Irish folklore, green is the favourite color of the Good People 
(the proper name for fairies). Myths run that they are likely to steal people, 
especially children, who wear too much of the colour. In the past, а girl would 
never wear anything green on her wedding day. 

С. Christmas is а very important celebration in Ireland. People try to keep the old 
Irish customs. After dirmer on Christmas Eve, it is still common for families to 
leave milk and bread on the tаЫе as а sign of friendliness and kindness. 
Another custom is to leave the door unlocked. А lit candle is left in а window 
during the night. It represents help for any traveller who is passing Ьу. 

D. Irish people enjoy good and substantial food. The basis for many traditional 
Irish dishes is potatoes which are eaten boiled, mashed, fried and baked. 
Potatoes are mixed with cabbage or green onions to make traditional Irish 
dishes. They are also made into potato cakes and used in soups or stews. It's 
common to find potatoes cooked in two different ways on the same diuner 
plate. 

Е. In Ireland it is believed that shamrock brings good fortune to everyone. It helps 
in different situations and saves its owner from bad luck. There are certain 
conditions to Ье met so that its power remains strong: the owner of the 
shamrock must keep it away from the puЫic еуе and never give it to anyone 
else. 
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~~~ 
~ 
F. Ireland is known as the native land of limericks - short humorous poems that 

have five lines. They make people laugh and are easy to remember! Lots of 
poets and writers were fond of limericks. The word liтerick рrоЬаЫу comes 
from the Irish town of Limerick. The short роет has made the town known all 
over the world. 

Запишите в таблицу выбранные цифры под соответствующими буквами. 

Текст А в с D Е F 

Вопрос 
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Прочитайте текст. Определите, какие из приведённых утвер:ждений 13-19 
соответствуют содер:жанию текста (1 - Тrие), какие не соответствуют 

(2 - Fal.se) и о чём в тексте не сказано, то есть на основании текста нельзя 
дать ни поло:жительного, ни отрицательного ответа (3 - Not stated). 
Запишите в поле ответа цифру 1, 2 или 3, соответствующую выбранному 
Вами варианту ответа. 

The Moneyless Man 
For most of us it seems that money makes the world go round. However, not 

for Mark Boyle who has turned his life into а radical experiment. 
Mark Boyle was bom in 1979 in Ireland and moved to Great Britain after 

getting а degree in Business. Не set up his own business in Bristol. For six years 
Mark Boyle managed two organic food companies which made him а good profit. 

However, in 2008, he decided to give up eaming money. Не vowed to live 
without cash, credit cards, or any other form of finance. 

Mark Boyle began to realise that many of the world's proЫems are just 
symptoms of а deeper proЫem. Не thought that money gave people the illusion of 
independence. 

Mark sold his house and started preparing himself for his new life. Не 
posted an advert on а website asking for а tent, а caravan (а vehicle for living or 
travelling) or any other type of а house. Soon an old lady gave him а caravan for 
free. At least he then had а roof over his head! 

After that, with his pockets empty, Mark was ready to go. Не didn't even 
сапу keys as he decided to trust the world а bit more and not lock his caravan. On 
November 28th (Intemational Buy Nothing Day 2008), he became the Moпeyless 
Мап for one whole year. 

Everything was different from then on. Mark lived in his caravan on an 
organic farm where he worked as а volunteer three days а week. In retum he got а 
piece of land to live on and grow his own vegetaЫes. His food was cooked on а 
stove, and he washed in а shower made from а plastic bag hanging from а tree, and 
warmed Ьу the sun. 

Even breakfast was different. With no morning coffee to brew, Mark had to 
find an altemative drink to start the day with. So he drank herbal teas, sometimes 
with some fresh lemon verbena that he could find near the caravan. "It's all very 
good for you: iron, calcium, anti-oxidants," Mark said. 

Food was the first thing to consider. Mark discovered that there were four 
ways to find it: looking for wild food, growing his own food, bartering 
( exchanging his grown food for something else ), and using loads of waste food 
from shops. 

PuЫic interest in his project was divided. While а huge number of people 
supported him, there was criticism of him, particularly on Intemet forums. 

"People are either very positive about what I'm doing or very negative; I 
think it's about 70 per cent/30 per cent. It's fuuny, if you don't have а mass1ve 
plasma TV these days, people think you are an extremist," Mark said. 
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People tend to ask Mark what he leamt from а year of а moneyless life. 
"What have I leamed? That friendship, not money, is real security," he answers. 

Mark's remarkaЫe joumey is described in his new book "The Moneyless 
Man", which shows in а detailed way the challenges he faced on the road to his 
newworld. 

[JU Before giving up money, Mark Boyle ran а successful business. 

1) True 2) False 

Ответ: D 
~ Mark bought an expensive caravan for his new life. 

1) True 

Ответ: D 
2) False 

~ Mark's family approved ofhis тoпeyless project. 

1) True 2) False 

Ответ: D 
c::!iJ The only thing Mark couldn't give up was coffee. 

1) True 2) False 

Ответ: D 
[!2J Mark got food from different sources. 

1) True 2) False 

Ответ: D 

3) Not stated 

3) Not stated 

3) Not stated 

3) Not stated 

3) Not stated 

с:!!] People's opinions towards Mark's project were different. 

1) True 2) False 3) Not stated 

Ответ: D 
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~ Some of Mark' s fans want to repeat his experiment. 

1) True 2) False 3) Not stated 

Ответ: D 
По окопчапии выполпепия заданий 12-19 пе забудыпе перенести свои 
ответы в БЛАНК ОТВЕТОВ № 1 ! Запишите ответ справа от номера 
соответствующего задания, пачипая с первой клеточки. При переносе 
ответа па задание 12 цифры записываются без пробелов, запятых 

и других дополпительпых символов. Ка:ждую цифру пишите в отдельной 
клеточке в соответствии с приведёппыми в бланке образцами. 
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Раздел 3 (задания по грамматике и лексике) 

Прочитайте приведённый ни;ж;е текст. Преобразуйте слова, напечатанные 

заглавными буквами в конце строк, обозначенных номерами 20-28, так, 
чтобы они грамматически соответствовали содер:ж:анию текста. 

Заполните пропуски полученными словами. Ка:ж:дый пропуск соответствует 

отдельному заданию 20-28. 

QOJ The phone woke Kim up. She answered the call almost 
immediately, after the Ьеер. 

The voice on the other end of the line sounded familiar but Kim 
_________ remember who it belonged to. 

~ "Hello," the lady said. "Can I speak to Мrs. Len?" 
'Tm sorry but she's not at home. She's out. She 
________ .in the park." 

QIJ It was very cold out-of-doors and everything 
_________ in snow but Kim's mother walked in all 
weathers. 

~ She believed that it ________ her keep fit and 
gave her extra energy. 

~ She actually looked younger than other _______ _ 
ofher age and that was рrоЬаЫу because ofher walking. 

~ "Can I take а message?" Kim asked politely. 
"No. I her later. When is she going to Ье 
back?" 

Q2:J "She normally home at five." 
"Fine," саше the answer and the phone went dead. 

Kim felt а bit hurt. "It's not polite to break off а conversation 
like that," she thought to herself. If I _______ _ 
older, I would explain to that lady how to talk to people 
politely." 

THREE 

NOTCAN 

WALK 

COVER 

HELP 

WOМAN 

CALL 

СОМЕ 

ВЕ 
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Прочитайте приведённый ни;ж;е текст. Преобразуйте слова, напечатанные 

заглавными буквами в конце строк, обозначенных номерами 29-34 так, 
чтобы они грамматически и лексически соответствовали содер:ж:анию 

текста. Заполните пропуски полученными словами. Ка:ж:дый пропуск 

соответствует отдельному заданию 29-34. 

Ratatoиille is an American cartoon. The name of the cartoon 
comes from а French dish made of 
vegetaЫes. 

The main character is а rat Remy, who is interested in cooking 
and dreams of becoming а chef. 

TRADIТION 

SUCCESS 

[}О Remy is separated from his family at the _______ _ BEGIN 
of the movie. 

~ So he finds himself in Paris, France. There his unusual 
________ with а poor Ьоу begins. They both don't 
саге that most people hate rats and try to get rid of them. 

FRIEND 

~ Remy wants to help the Ьоу. Не tries to teach him how to cook 
_________ dishes. TASTE 

~ The story ends ________ and the friends start а НАРРУ 

ф 

new restaurant. 

По окопчапии выполпепия заданий 20-34 пе забудьте перенести свои 
ответы в БЛАНК ОТВЕТОВ № 1! Запишите ответ справа от номера 
соответствующего задания, пачипая с первой клеточки. При переносе 

ответов буквы записываются без пробелов, запятых и других 

дополпительпых символов. Ка:нсдую букву пишите в отдельной клеточке 

в соответствии с приведёппыми в бланке образцами. 

Проверьте, чтобы ка:нсдый ответ был записан рядом с номером 

соответств ющего задания. 
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Раздел 4 (задание по письму) 

Для ответа на задание 35 используйте бланк ответов № 2. При выполнении 
задания 35 особое внимание обратите на то, что Ваши ответы будут 
оцениваться только по записям, сделанным на бланке ответов № 2. Никакие 
записи черновика не будут учитываться экспертом. Обратите внимание 

так;ж;е на необходимость соблюдения указанного объёма электронного 

письма. Письмо недостаточного объёма, а так;ж;е часть текста 

электронного письма, превышающая требуемый объём, не оцениваются. 

Ука:ж:ите номер задания 35 в БЛАНКЕ ОТВЕТОВ № 2 и напишите текст 
своего ответного электронного письма зарубе:ж:ному другу по переписке. 

~ You have received an email message from your English-speaking pen-friend 
Andrew: 

From: Andrew(Щmail.uk 
То: Russian friend(Щoge.ru 
Sublect: Sports 
... I've decided to take ир sоте sport to Ье fitter апd feel better. 
. .. What kiпds of sports are popиlar with teeпagers iп Rиssia? What sports 

facilities are there iп уоиr school? What kiпd of sports coтpetitioпs are иsиally 
held at voиr school? ... 

Write а message to Andrew and answer his 3 questions. 

Write 100-120 words. 
Remember the rules of letter writing. 


